
Abstrakt 

Téma legalizace marihuany pro rekreační užívání se s postupem času stává čím dál 

relevantnějším, a to nejenom ve světě, ale i u nás v České republice. Tento trend začal legalizací 

marihuany k rekreačnímu užívání v USA, a to konkrétně ve státech Colorado a Washington 

v roce 2012, a následně v roce 2013, kdy se Uruguay stala první zemí, kde došlo k legalizaci 

marihuany na celém jejím území. Od té doby se k legalizaci přidaly další státy USA a země 

jako například Kanada či Malta. Z pohledu České republiky je však nejzajímavější vývoj 

v Německu, ve kterém se plánuje legalizace pěstování a držení marihuany k rekreačnímu 

užívání, a to již od roku 2024. To by ve spojitosti s nárůstem hlasů odborníků a politiků, kteří 

jsou u nás pro legalizaci marihuany, mohlo vést k přijetí podobné legislativy v České republice. 

S legalizací marihuany je spojena řada otázek, které je nutné zodpovědět před tím, než k tomuto 

kroku dojde. Mezi nejčastější obavy spojené s legalizací marihuany patří dopady jejího užívání 

na duševní zdraví a také možný nárůst užívání marihuany mezi adolescenty spojený s lehčí 

dostupností této drogy. Pro zodpovězení těchto otázek je proto důležité porovnat existující 

modely legalizace marihuany ve světě, ze kterých lze čerpat informace, které mohou pomoci 

při vytváření podobné legislativy v České republice s cílem zabránit, nebo alespoň zmírnit 

možné negativní dopady, které by z legalizace marihuany mohly plynout. Ke zkoumání těchto 

dopadů v této práci využívám komparaci dat ze studií a dotazníkových šetření sledujících 

prevalenci užívání marihuany, prevalenci duševních poruch a modelů legalizace marihuany 

v Kanadě a státech USA v časovém období před a po zavedení legalizace. Z výsledků této 

komparace lze vidět, zda se některé z vybraných zemí povedlo zabránit negativním dopadům 

legalizace marihuany k rekreačnímu užívání a také zda jsou obavy z těchto negativních dopadů 

vůbec oprávněné. 

 


